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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 22 de 
novembre de 2018. Comença la sessió a les 10 hores i 
4 minuts. Presideix la vicepresidenta primera de les 
Corts Valencianes, senyora Carmen Martínez Ramírez. 
Sessió plenària número 87. Segona i darrera reunió.

 
La senyora vicepresidenta primera:

Reprenem la sessió .

Bon dia a tots i a totes .

Compareixença del president del Consell, senyor Ximo Puig i 
Ferrer, per a respondre les preguntes d’interès general per a la 
Comunitat Valenciana formulades pels grups parlamentaris (RE 
números 116.248, 1163.251, 1163.249 i 116.250)

La senyora vicepresidenta primera:

Continuant amb l’ordre del dia, el punt número 9, com vostés 
saben, és la sessió de control, la compareixença del president 
del Consell i, en primer lloc, li donarem la paraula a la síndica 
del Grup Parlamentari Popular, il·lustre senyora Isabel Bonig, 
perquè formule la pregunta al senyor president .

Quan vosté vullga, senyora Bonig .

La senyora Bonig Trigueros:

Buenos días .

Gracias, señora presidenta .

Señor presidente, molt honorable president.

Vicepresidenta .

Membres del Consell .

A un mes escaso de cerrar el último ejercicio presupuesta-
rio, usted lleva casi cuatro mil millones, 4 .800, sin ejecutar, a 
fecha de 31 de octubre .

Esta legislatura ha dejado de ejecutar 4 .000 millones entre 
las consellerias de sanidad, educación, igualdad y el Servef, 
1 .770 millones en inversiones, nos ha subido los impuestos 
y las tasas más de tres mil millones de euros y ha inflado los 
ingresos en esta legislatura 6 .600 .

Mire, señor presidente, usted está haciendo de la mentira, 
de la falta de la verdad, el relato de su política . Como decía 
Lenin, la mentira es un arma revolucionaria . Y repetía siste-
máticamente el Lenin español, el socialista Largo Caballero .

El otro día usted aquí, en esta sesión de control, me dijo: «No 
li vaig a permetre que vosté ací en el parlament diga falsetats, 

diga que les rodalies a Villena han segut declarades obliga-
cions de servei públic per part del govern de Rajoy . Això és 
mentira, no és veritat .» Ho va dir .

Pues mire, señor presidente: Acuerdo del Consejo de Ministros 
de 15 de diciembre de 2017: «Se acuerda declarar servicios ferro-
viarios de obligación de servicio público las cercanías de Castellón 
a Vinaroz (aplaudiments) y Alicante-Villena .» Aquí gobernaba el 
PP . ¿Quién miente, señor presidente? ¿Quién miente?

Espero que no nos mienta y nos diga con qué grado de ejecu-
ción piensa usted acabar este año el presupuesto .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Honorable senyor president, molt honorable .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, presidenta .

Moltes gràcies, senyories .

Bon dia .

En primer lloc, vull compartir amb tots vostés la notícia 
que m’acaben de comunicar . Fa uns moments el Parlament 
Europeu, a través de la seua comissió de transport, ha recol-
zat majoritàriament la nostra reivindicació d’incloure com 
a xarxes prioritàries dels eixos europeus Sagunt-Teruel-
Saragossa i Madrid-València . (Aplaudiments)

S’acaba amb la injustícia que provocava que estes dos parts 
fonamentals de les nostres infraestructures no estigueren 
com a eixos transeuropeus . És un primer pas, que és fona-
mental que després s’ha d’aprovar al ple del parlament i que 
aprovarà la Comissió Europea . És una decisió estratègica 
perquè ens apropa, perquè ens millora la nostra connectivi-
tat tant des de la perspectiva de les persones com la competi-
tivitat de les nostres empreses .

Allò que l’anterior Govern d’Espanya no va recolzar, actual-
ment entre la societat civil, que ha segut fonamental, i els 
distints governs tant d’Aragó com nostre, com el Govern 
d’Espanya, ho hem aconseguit junts .

Senyoria, fins a octubre hem executat el 76,7%, 16.000 
milions d’un total de 20 .595 milions, 2,1 punts més d’execució 
que en octubre de 2017 .

L’execució del pressupost d’enguany va millor i esperem que 
estiguem al voltant del 95,2%; 1,8 més que el 2014, que és 
l’últim any de la gestió del seu partit .

Òbviament, sempre cal millorar i anirem millorant . Però el que li 
dic ja és que la gestió del nostre pressupost, en gran mesura està 
llastrada, i el que sempre executem, sap què és? Els seus deutes .

Moltes gràcies . (Aplaudiments) 
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

Senyora Bonig .

La senyora Bonig Trigueros:

Gracias .

Señor presidente, nos alegramos de que aquello que pidió el 
gobierno de Mariano Rajoy y el ministro Gómez de la Serna, 
Ínigo Gómez de la Serna, se lleve a cabo . (Aplaudiments) Que 
pidió y presupuestó en los presupuestos que su presidente 
está ejecutando, 335 millones de euros para el corredor 
cantábrico .

Mire…, –y la OSP, que no me ha dicho nada, Consejo de 
Ministros– el presupuesto es la plasmación de un documento 
de las políticas de un gobierno, y sabiendo su inclinación 
hacia la mentira, la falta de la verdad y hacer cosas distintas 
de lo que dice, le voy a hacer algunas preguntas concretas .

Mire, hemos sabido por los medios de comunicación en los 
últimos días que usted da a dedo, usted y las distintas admi-
nistraciones, ayudas a entidades catalanistas, separatis-
tas y soberanistas, ¿eh? Mire usted, visto que usted consi-
dera…, y libertad de expresión que la segunda autoridad, el 
señor Enric Morera, que hoy no nos acompaña, diga que en 
este país hay presos políticos y que hay un endurecimiento 
y un escarmiento (inintel·ligible)  . . . de la justicia con los polí-
ticos catalanes encarcelados, yo le digo a usted, ¿cree usted, 
señor presidente, que en este país hay presos políticos? ¿Sí o 
no? ¿Está a favor, como dice su presidente, de indultar a los 
golpistas si hubiese condena?

Mire usted, señor presidente, ayer supimos que la Unión 
Europea, el Consejo de Europa rechaza los presupuestos del 
señor Sánchez porque son ficticios, porque de 451.000 millo-
nes de euros tienen 5.000 millones de ingresos ficticios, el 
1%. Si lo rechaza con esos datos, usted, que tiene un presu-
puesto de 23.000 millones de euros con unos ingresos ficti-
cios de 2.660 millones, que es el 11%, ¿qué les dirían a uste-
des? (Aplaudiments) Parafraseándole a usted, ¿sabe qué?, 
¿sabe qué le dirían? «Els pressupostos de La Generalitat, al 
corral .» (Aplaudiments)

Mire, señor presidente, lo que antes era perentorio y era, 
como decía, el señor Sánchez, en abril de 2018, el cambio de 
modelo de financiación, era una cuestión de liderazgo polí-
tico, se ha tornado muy suave cuando están en el gobierno . 
Ahora no se puede cambiar el modelo de financiación y la 
vicepresidenta admite otras fórmulas cuando a Rajoy le afea-
ron el plan de pago a proveedores y el FLA . Las inversiones 
del corredor . . . Sí, sí, han tenido que salir los empresarios a 
decirle que hay incumplimientos y retrasos . Y la última trai-
ción de los socialistas, el trasvase Tajo-Segura que se aprobó 
7,5 hectómetros cúbicos cuando eran 20 hectómetros cúbi-
cos . (Aplaudiments) Acreditada la mentira de que uste-
des . . ., no se había roto la tubería del Campo de Cartagena, 
si mañana usted no adopta el acuerdo en el Consell, en el 
gobierno de la Generalitat valenciana, de interponer un 
recurso contencioso-administrativo contra el trasvase 

aprobado de 7,5 en lugar de 20, usted no estará legitimado 
para defender los intereses (aplaudiments) de los valencianos . 
Y ahí, presidente, nos encontrará .

Y, por último, coherencia política . La señora Oltra decía que 
no veía estético el nombramiento del marido de la consellera 
Montón como gerente de Egevasa . No era ético y estético . 
Señora vicepresidenta, ¿qué le parece que fichen al asesor 
de presidencia, el señor Orengo, en el puerto, una empresa, 
como Baleària, y que semanas después pretendan adjudi-
carle la gestión del puerto? ¿Es ético o estético, señora vice-
presidenta? (Aplaudiments)

¿Qué pasa cuando a Fuset se le imputa presuntamente por 
una muerte? Nosotros sí que defendemos la presunción de 
inocencia . No le diremos, «muertos 1, responsables políticos 
0» . (Aplaudiments) Esperaremos al proceso judicial . (Veus)

Señor Puig, cuando usted pedía que se apartase a los imputa-
dos del PP por corrupción, y administrativos, ahora mantiene 
como candidato al señor Jorge Rodríguez, ¿es ético o esté-
tico? (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Bonig . . .

La senyora Bonig Trigueros:

Mire, señor presidente, el juez absuelve al exalcalde de 
Alboraya después de seis delitos y siete años…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Bonig, per favor . . .

La senyora Bonig Trigueros:

Nadie le ha pedido perdón .

Espero que ustedes aprendan del señor Gaspar y digan 
aquello y reconozcan que nosotros, como dijo a los socialis-
tas, somos culpables de que no se respete la presunción de 
inocencia . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Bonig . . .

La senyora Bonig Trigueros:

Nosotros siempre, para los nuestros y para ustedes también . 
Para todos . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, gràcies, senyora Bonig .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, presidenta .

Senyora Bonig, com pareix que no li deixen fer mítings en 
el seu partit ve ací a fer mítings . (Rialles i aplaudiments) Però 
mire, la realitat és molt tossuda .

Anem a parlar d’execució, i vosté, que també habitual-
ment parla de tribunals, doncs, anem a parlar de tribunals i 
d’execució del pressupost .

Concessió de l’autovia CV-95: el TSJ ha condemnat La 
Generalitat a indemnitzar la concessionària amb 9,4 milions 
d’euros .

Avinguda Dénia d’Alacant: el Tribunal Suprem ha emés 
sentència en què condemna La Generalitat a pagar 14,6 
milions .

Automòbils L’Alcoiana: en abril de 2018, el TSJ condemna La 
Generalitat a pagar 5,5 milions d’euros .

Benicarló: indemnització a una empresa concessionària del 
port, per sentència del TSJ, primer 0,8 per danys produïts i 
1,3 per haver de resoldre el contracte .

Cinqué, Marina Greenwich: hem rebut una condemna del TSJ 
de 0,9 milions d’euros .

Línies d’autobusos deficitaris: el TSJ condemna La 
Generalitat a 0,33 .

Demolició de les torres de Benidorm: una indemnització no 
inferior a 100 milions d’euros .

Concessió de l’autovia CV-50: l’actual conselleria ha estat 
obligada a pagar 2,6 milions d’euros .

Total: sap quant ens ha costat vosté, senyor Bonig, als 
valencians? Sap quant ens ha costat? 135 milions d’euros . 
(Aplaudiments)

Eixa és la realitat . I això és part de l’execució pressupostària 
que cada any hem de fer .

Respecte a qüestions diverses . . . Ahora vamos al ruegos y 
preguntas generales . (Rialles) Aleshores, respecte al ruegos y 
preguntas . . ., respecte als pressupostos que vosté està dient: 
sap vosté que el senyor Rajoy en tots els anys mai va complir 
l’objectiu de dèficit? Mai! I la Unió Europa li va dir el mateix 
que li ha dit al Goven d’Espanya, (veus) que hi ha un problema 
d’estabilitat. Exactament el mateix, el mateix!

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor . . .

El senyor president del Consell:

No, el mateix, no passa res .

Ja no dic pels seus pressupostos, que els seus pressupos-
tos vostés se desviaven, se desviaven cinc vegades més que 
nosaltres . O siga, que ja és el ridícul, eh?, el ridícul és espanto-
sament ridícul, però, bé .

Respecte al pressupost, simplement el que li vull dir és que 
per primera vegada el projecte de pressupostos del govern 
planteja que tinguem el 10% de les inversions, i vostés, que 
sempre han votat en contra dels valencians, ho continuaran 
fent una vegada més . (Aplaudiments)

Respecte al Tajo-Segura, respecte al Tajo-Segura li ho vaig 
a dir amb total claredat . Nosaltres farem allò que vostés 
no han fet mai . I és defensar sempre els interessos dels 
valencians . I recorrerem quan pugam recórrer . És impossi-
ble que recorrem demà perquè encara no s’ha pres l’acord . 
Per tant, no, no ho podem fer, però ho farem, ho farem, no li 
càpia el menor dubte, perquè nosaltres defensarem sempre 
l’interés general dels valencians i no l’interés de cap partit 
en concret .

Vosté parlava de presos polítics . Ací, jo mai he parlat de 
presos polítics, però des de la seua bancada, en la passada 
sessió de control han parlat de presos polítics, i ningú va fer 
cap tipus d’aldarull, però es va parlar de presos polítics . I el 
que li dic és una cosa, en esta qüestió: vostés, por un puñado 
de votos están dispuestos a hacer lo que haga falta, a que se 
rompa España, todo, por un puñado de votos, ¡por un puñado de 
votos! (Aplaudiments i veus) 

I saben el que els vull dir? L’únic perill, l’únic perill que té la 
Comunitat Valenciana . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Puig . . .

El senyor president del Consell:

 . . .l’únic perill que té la Comunitat Valenciana és que vostés 
tornen a governar . I això, senyoria, no va a passar .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor president .

Anem a fer les repreguntes, i recordar-los que tenen un 
minut per a formular la repregunta .

Un segon, senyor Zaplana . Quan vullga, senyor Zaplana .
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El senyor Zaplana López:

Señor presidente, que la gestión sanitaria de su gobierno es 
un caos no le va a sorprender .

Prioridades de la semana: prohibir la libertad de las personas 
obesas a ser incineradas . Primero las tratan como muebles y 
luego recortan sus derechos .

Y vemos que hacen lo mismo con los enfermos oncológicos . 
Pero, ¿por qué esa falta de sensibilidad con el IVO o con el 
caos en la gestión en Alicante o en La Vila en la oncología? 
¿Por qué se ensañan con los más débiles cuando no tocan los 
derechos de los gorrinos a realizarse resonancias? No hay 
problemas en las listas de espera de los cerditos, señor presi-
dente, pero sí, de las personas . Cada día hay 24 personas 
más en listas de espera para una intervención . (Aplaudiments) 
Todos nosotros esperamos más de cuatro meses para que 
seamos operados . Por su culpa esa es la realidad, molt 
tossuda, señor presidente .

Los autoconciertos están en suspenso por la chulería con 
la que han tratado a los profesionales y, ahora, solamente 
les queda la privada para solucionar el problema de 64 .000 
personas que ha generado su ideología sectaria . Qué ironía, 
dejar que las privadas hagan negocio con nuestra salud .

Señor presidente, ¿va a seguir, como están haciendo en la 
Ribera, decir que lo reviertan a lo público para privatizar 
derivaciones y pruebas como lo están haciendo con las reso-
nancias o con las ecografías, incluso sin contrato? 

 
La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Zaplana .

 
El senyor Zaplana López:

¿O es que tienen en su debe o en su haber a privadas y priva-
das, señor presidente? (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Zaplana .

Consellera, cuando quiera .

 
La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Señor Zaplana, con esta pregunta me demuestra usted lo 
indecente que es utilizar los enfermos oncológicos para 
hacer política . (Aplaudiments i protestes)  Indecente . Es inde-
cente . (Algú diu: «Hable con ellos»)

Usted sabe perfectamente . . .

 
La senyora vicepresidenta primera:

Per favor, per favor... ¡Per favor! Deixen que la consellera 
conteste . . . (Veus)

Señor Zaplana, señor Zaplana, no le ha interrumpido a usted 
nadie . Por favor, dejen que la consellera le conteste . . . (Veus)

Perdone, yo creo que no le han insultado a usted tampoco .

Señora Bonig, déjeme por favor que dirija esto y que inten-
temos resolver la pregunta del señor Zaplana con la mayor 
corrección hacia la consellera también .

Consellera, cuando quiera .

 
La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Usted, y se lo vuelvo a reiterar . . ., es indecente que ustedes utiliza-
ron en Alicante a los enfermos oncológicos para hacer política .

Usted sabe que ese tema está totalmente resuelto y que con 
ello resolvimos el problema que tenían los pacientes onco-
lógicos en el hospital de la Marina Baixa, que también esta-
ban reclamando que sus oncólogos, que estaban pagados por 
el departamento, no quedaran en San Juan, sino que se les 
atendiera donde correspondía .

Así es que, señor Zaplana, lo que le puedo decir a usted es 
que se ponga a trabajar en favor de la salud pública .

Miren ustedes, cuando gobernaban, ¿sabe lo que hacía usted 
con la lista de espera? Levantar la alfombra y meter a los 
pacientes . Eso es lo que hacían ustedes . (Veus)

Lo que estamos haciendo nosotros es abordar el problema .

 
La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora consellera .

Señora Ortiz, si es tan amable de pulsar .

 
La senyora Ortiz Vilella:

Podría necesitar 15 minutos después de escuchar a la conse-
llera Barceló .

 
La senyora vicepresidenta primera:

Solo tiene uno, ¿eh?  

 
La senyora Ortiz Vilella:

Lo que es indecente es el aumento de las listas de espera 
sin control, señora Barceló . Debería de darle vergüenza . 
(Aplaudiments)

Señor presidente, preste atención, por favor, porque es posi-
ble que esta pregunta solo me la pueda contestar usted . 
Desde que es presidente de La Generalitat, al señor Orengo 
no le ha ido nada mal laboralmente hablando .

Primero, fue jefe de gabinete de ese presidente de la dipu-
tación que detuvo la Guardia Civil y que ahora ustedes han 
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hecho candidato a la alcaldía de Ontinyent . Después, intentó 
montar una fundación que le iba a financiar usted desde 
presidencia a costa del dinero de todos los valencianos . Más 
tarde le puso una mesa al lado de su despacho en el Palau 
como asesor personal y, finalmente, ha fichado por Baleària 
como director de expansión .

Señor Puig, los trabajadores de los puertos de La Generalitat 
están en contra de su reforma de la ley de puertos . UGT y 
Comisiones Obreras están en contra de su reforma de la ley 
de puertos . La mayoría de esta cámara está en contra de su 
reforma de la ley de puertos . Y yo le pregunto y me gusta-
ría que me contestara usted, si es valiente, ¿va a dar marcha 
atrás su partido votando a favor de la supresión de este orga-
nismo que ustedes pretenden crear en su reforma de la ley 
de puertos? 

Algún día sabremos también la suma de lo que nos ha 
costado el señor Orengo .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Ortiz . 

Serà la consellera d’habitatge la que contestarà a la 
senyora Ortiz . (La senyora consellera parla amb el micròfon 
desconnectat)

Perdone, perdone . Ara .

La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

Gràcies, senyora presidenta .

Vosté fa referència a una modificació de la llei de ports que 
planteja la possibilitat que, a instància dels ajuntaments . . ., i 
vostés han de ser coneixedors que en l’Ajuntament de Dénia 
hi ha una clara voluntat que en eixe port se cree un orga-
nisme autònom i hi haja una participació de les empreses 
privades que estan en eixe port, junt amb l’administració 
pública, per a gestionar-lo .

Esta fórmula existix en altres ports d’altres ciutats, d’altres 
països i que vostés han recolzat en altres moments puntual-
ment d’altres municipis . Per tant, jo entenc que el plante-
jament que estem fent jo crec que és absolutament raona-
ble, obrir esta possibilitat en la llei d’acompanyament i que, 
evidentment, se sotmetrà a votació d’este parlament –la 
mateixa– sense cap problema .

Jo crec que vostés acaben de manipular i acaben de tergiver-
sar i acaben de confondre . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor .

La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

 . . .les coses en el seu interés triler de mesclar-ho tot, i confon i 
a vore si alguna cosa cau .

Per tant, tranquils, senyories, este parlament en el seu 
moment recolzarà el que haja de recolzar i la proposta d’este 
govern és absolutament legítima, sincera, transparent i ho 
fem amb tota la convicció per a obrir espais i crear sinergies 
de col·laboració publicoprivada .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora consellera .

Continuant amb la sessió de control té la paraula ara el síndic 
del Grup Parlamentari Compromís, il·lustre senyor Fran 
Ferri .

Quan vullga, senyor Ferri .

El senyor Ferri Fayos:

Moltes gràcies, presidenta .

Senyor president, fa un any els carrers del centre de València 
es van omplir de persones que reclamàvem un finançament 
just .

Va ser una manifestació molt important, no només pel 
nombre de persones, sinó pel que significava, pel que repre-
sentava: unitat .

En eixa gran mobilització es va llegir un manifest amb les 
tres reivindicacions fonamentals que aprovàrem per unani-
mitat en estes Corts en octubre de 2015: revisió imme-
diata del sistema de finançament, caducat des de 2014; que 
ens paguen el que ens deuen des de 2002 i que ja supera els 
20.000 milions d’euros i, finament, unes inversions que no 
només arribe a l’11%, que és el nostre pes poblacional, sinó 
que compense el dèficit inversor dels últims anys.

Senyor president, un any després d’eixa mobilització, des de 
Compromís li preguntem de forma clara: ¿quina és la valo-
ració que fa el Consell a la falta de solucions dels diferents 
governs al problema valencià? 

Parlem clarament de la falta de solucions, perquè ni el govern 
del senyor Rajoy, ni ara el govern del senyor Sánchez han 
aportat solucions concretes a les grans demandes que hem 
posat els valencians sobre la taula .

Quant al sistema de finançament ja sabem el que va fer 
el senyor Rajoy . No va fer res . El govern central actual ha 
començat la negociació política, però continua sense posar 
damunt de la taula quin és el seu model de reforma . I li 
ho exigíem al senyor Rajoy i li ho exigim també al senyor 
Sánchez .


